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REKLÁM

– Dél-tiroliként hogy lát-
ja az erdélyi magyar kö-
zösség gondjait, milyen 
benyomásokat szerzett 
a FUEN-kongresszus né-
hány napja alatt?

– Először is el kell monda-
nom, hogy nagyon lenyűgözött 
az itteni vendégszeretet. Ahogy 
szokták mondani, olyan volt, 
mintha haza jöttünk volna, mert 
otthon vagyunk Európában. 
Természetesen láttuk, hogy 
vannak gondok, amelyeket kü-
lönösen ebben a régióban önök-
nek meg kell és meg is fognak 
oldani. Történelmi pillanat volt, 
hogy amikor ideértünk, láttuk 
Kolozsvár első háromnyelvű 
helységnévtábláját. Szükséges 
minden nap egy kis lépessel to-
vább haladni. Szerintem elég jó 
munkát végeznek itt önök ebből 
a szempontból.

– Sokat beszélünk Er-
délyben a dél-tiroli auto-
nómiamodellről, gondolja, 
hogy alkalmazni tudnánk 
Romániában is?

– Azt gondolom, hogy minden 
esetben személyre szabott meg-
oldás kell, mert a kisebbségek-
nek a saját gondjaikhoz igazított 

megoldásokra van szükségük. 
Nekünk Dél-Tirolban hetven év-
re volt szükségünk ahhoz, hogy 
elérjük az autonómiát. Minden 
évben, minden nap folyamato-
san törekedtünk kifejleszteni. 
Hogyha több hatáskört, nagyobb 
felelősséget tudsz biztosítani a 
régióknak, amelyben a területi 
autonómia is benne van, akkor 
az lehetővé teszi, hogy az embe-
rek keményebben dolgozzanak, 
és gyorsabb fejlődést érjenek el. 
Jó megoldás ez számos kisebb-
ség esetében, beleértve az önök 
helyzetét is. Persze lépésről lé-
pésre kell bevezetni, mert a tel-
jes társadalomnak együtt kell 
fejlődnie ezzel a gondolattal.

– Mennyire volt nehéz 
önöknek elfogadtatni az 
autonómiaigényüket az 
olasz kormánnyal?

– Nézze, hetvenéves történel-
me van a mi autonómiánknak, 
ebben az időszakban voltak 
olyan évek, amikor nagyon ne-
hezen tudtunk együttműköd-
ni az olasz kormánnyal, sőt a 
dél-tiroli különböző nemzeti 

közösségek hétköznapi egymás 
mellett élése sem volt problé-
mamentes. Az autonómia leg-
fontabb célja az volt, hogy olyan 
rendszert hozzunk létre Dél-Ti-
rolban, amelyben békésen meg-
fért egymás mellett a német, 
az olasz és a ladin közösség. A 
békés egymás mellett élés le-
hetőségét teremtette meg szá-
munkra az autonómia. És ez 
ma példaértékű Európában. Ma 
nagyon jó viszonyt ápolunk az 
olasz kormánnyal. Főleg azért, 
mert arra törekedünk, hogy 
keményen dolgozzunk együtt. 
Még azt is megértették, hogy 
az autonómia, amely nem je-
lent szeparatizmust, a többsé-
gi nemzet számára is előnyös. 
Mert mi magunk is sok jó dolgot 
csinálunk. Azt gondolom, el kell 
mondanunk az Európai Unió 
tagállamainak, hogy az autonó-
miának pozitív hozadéka van a 
tagállamok számára is.

– Milyen érvekkel lehet 
elmagyarázni a többségi 
hatalomnak, hogy az au-
tonómia nem szegregáci-

ót jelent, hogy egyáltalán 
nem akar kiszakadni az 
országból egy önrendelke-
zést kérő régió? Mindezt 
úgy, hogy hatékony is le-
gyen az érvelésünk.

– Általában a gondok abból 
adódnak, ha nem sikerül tisz-
tázni az autonómia fogalmát. 
Akik nem tudják, hogy az auto-
nómia elsősorban több felelős-
séget jelent, gyakran elkövetik 
azt a hibát, hogy a szeparatiz-
mussal azonosítják a fogalmat. 
És ez valóban egy hatalmas 
hiba. Nekünk még saját né-
pünknek is állandóan el kell 
magyaráznunk, hogy az autonó-
mia azt jelenti, hogy a közössé-
günk jóval nagyobb felelősséget 
vállal az államon belül. Ellen-
kező esetben, ha nem értjük 
meg, hogy mivel jár az autonó-
mia, akkor valami más megol-
dást kell keresnünk.

– Valószínűleg a Minority 
SafePack polgári kezdemé-
nyezés napirendre kerülé-
séhez szükséges egymillió 
aláírás összegyűjtése nem 

okoz majd fejtörést a FUEN 
szervezeteinek. Ismerve a 
nehézkes európai döntés-
hozatalt, mekkora esélyt 
lát arra, hogy végül vala-
mennyi tagállamra nézve 
kötelező kisebbségvédel-
mi szabályozást fogadjon 
el az EU?

– A legfontosabb feladatunk, 
hogy fogékonnyá, érdekelt-
té tudjuk tenni a tagállamo-
kat a kezdeményezés iránt. Ha 
senki nem beszél erről a kér-
désről, akkor ügyünk sincsen. 
Azt gondolom, hogy a Minority 
SafePack révén képesek le-
szünk arra, hogy olyan közös 
célt tűzzünk ki magunk elé, 
amely nem ismer országha-
tárokat. Kisebbségben élünk, 
és azért élünk kisebbségben, 
mert léteznek országhatárok. A 
Minority SafePack pedig az első 
olyan kezdeményezés, amellyel 
mindnyájan ugyanazért a cé-
lért dolgozunk. Természetesen 
ha együtt dolgozunk, akkor ele-
gendő erőnk lesz ahhoz, hogy 
ne csak egy kisebbség legyünk, 
hanem az európai projektnek 
köszönhetően a többséggel 
egyenrangúvá váljunk. Hallat-
nunk kell a hangunkat az euró-
pai intézményekben. Az most a 
legfontosabb feladatunk, hogy 
ne csak várjuk ölbe tett kézzel, 
amíg összegyűlnek az aláírá-
sok, hanem már az azt követő 
időszakra koncentrálva próbál-
juk meg kiharcolni, hogy legyen 
végre egy olyan eszköz a bir-
tokunkban, amely valamennyi 
európai kisebbségnek a hasz-
nára válik. De ez nagyon nehéz 
feladat. Meg vagyok győződve 
róla, hogy mi a FUEN-ben ké-
pesek leszünk arra, hogy ösz-
szegezzük és bemutassuk a 
legjobb európai kisebbségvé-
delmi gyakorlatokat. Ez már 
azért is rendkívüli kihívás szá-
munkra, mert az európai nem-
zeti kisebbségek különböznek 
egymástól, és nagyon nehéz 
olyan általános normákat talál-
ni, amelyek valamennyi kisebb-
ség számára elfogadhatóak. De 
megtaláljuk azokat az eszkö-
zöket, amelyekkel kezelni tud-
juk ezt a sokszínűséget. És 
nemcsak számunkra, hanem 
Európa egésze számára óri-
ási kihívás, hogy mit kezdjen 
az öreg kontinens nemzetiségi 
sokszínűségével.  
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Interjú Daniel Alfreiderrel, a FUEN dél-tiroli – ladin nemzetiségű alelnökével

Az autonómia felelősséggel jár

Daniel Alfreider: hetvenéves történelme van a mi autonómiánknak

Autonómiamodellek 

tekintetében minden 

esetben személyre 

szabott megoldás kell, 

mert a kisebbségek-

nek a saját gondjaik-

hoz igazított megoldá-

sokra van szükségük 

– véli Daniel Alfreider, 

a FUEN (Európai 

Nemzetiségek Föde-

ratív Uniója) dél-tiroli 

– ladin nemzetisé-

gű – alelnöke, akivel a 

FUEN kolozsvári kong-

resszusa alkalmával 

beszélgettünk.
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